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JUNTA DE LA FACULTAT DE FILOSOFIA I LLETRES 

INFORME DE LA DEGANA 

(desembre de 2021) 

 

DIAP. 1. No puc començar aquest informe de la degana sense fer una 
referència molt seriosa al sotrac que ha suposat no acabar de lliurar-nos 
dels estralls de la pandèmia de la covid i veure’ns immersos en un ciberatac, 
dels quals més endavant en faré esment més detingudament. 

I en faig referència sobretot per reconèixer als nostres estudiants, als 
nostres professors i professores, al nostre PAS i a totes les persones que 
ocupen càrrecs de gestió al Centre, la defensa que amb la seva presència i 
el seu treball diari i constant han fet de la universitat pública, de la UAB, i, 
en concret, la defensa que han fet i fan cada dia de la Facultat de Filosofia i 
Lletres. Gràcies a totes i a tots perquè demostreu sempre perseverança, 
flexibilitat i capacitat per cercar solucions a les dificultats en benefici de la 
comunitat.   

No han estat fàcils les adaptacions de la docència del 70% de presencialitat 
al 100% seguint les directrius que estableix el PROCICAT en relació a les 
mesures de seguretat per a la pandèmia de covid-19. Vull agrair-vos a tots 
la vostra flexibilitat i capacitat d’adaptació en un context canviant en el 
que, malauradament encara ens trobem, de manera que no és possible fer 
prediccions a llarg termini sobre la situació epidemiològica i el seu impacte 
en la docència universitària. Tan de bo la sisena onada es contingui o 
rebaixi i sigui possible per al segon semestre mantenir la presencialitat al 
100%. No puc fer prediccions en aquest sentit i ens haurem d’adaptar, com 
sempre hem fet, a les indicacions de les autoritats sanitàries.  

En l’acte d’inauguració del curs 21/22 ja vaig exposar quins han estat els 
motius pels quals vaig decidir, un cop acabats els dos excel·lents mandats 
del degà Joan Carbonell, presentar-me a degana, càrrec que he assumit 
amb optimisme pel futur i agraint-vos de tot cor la confiança que heu 
dipositat en l’equip i en mi.  

Ja vaig assenyalar que em van portar a decidir-me bàsicament dos motius. 
En primer lloc el record de les paraules d’un dels degans de la Facultat, José 
Manuel Blecua. El degà Blecua deia que a la universitat hi havia qui es 
pensava que “las aulas se llenan solas” i d’altres que, apart de la docència i 
de la recerca, feien gestió unes hores del seu temps justament perquè 
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sabien que el fet que les aules estiguin plenes és un esforç diari i constant. 
Us puc ben dir que un dels dies més feliços que recordo de la gestió que 
porto com a degana va ser quan a principis del curs 21/22 vam tornar al 
100% de presencialitat a les aules. Un goig veure com es retrobaven 
professors/es i estudiants a les aules, amb els ulls esbatanats i tota la joia 
de reconquerir els espais de la Facultat. 

En segon lloc, i aquest és el motiu fonamental, pel qual fer gestió és que 
considero que des del deganat, juntament amb el Jordi Cerdà, el Jordi 
Grau, la Montserrat Capdevila, l’Oscar Jané, el Juan Antonio Módenes i la 
Susagna Tubau, puc treballar per intentar contribuir a la millora de la 
docència i el benestar de tota la comunitat universitària de la Facultat de 
Filosofia i Lletres.  

[DIAP 2] Abans de començar a desgranar els diversos punts de l’informe de 
la degana, voldria recordar i voldria reconèixer públicament la tasca de 
transformació de la Facultat que va dur a terme el degà Joan Carbonell i els 
seus equips. No me’n puc estar de recordar els noms dels que van ser els 
meus companys: Joan, Manuel, Anna, Eva, Raquel, Albert, Xavier, 
Hortènsia, Marta, gràcies, moltes gràcies per la vostra feina.  No puc 
resumir aquí totes les seves fites, de les quals en teniu constància en els 
informes anuals de 2015 a 2020, però faré un breu esment algunes de les 
més rellevants, segur que me’n deixo moltes, no m’ho tingueu en compte. 
A principis de maig de 2021, el Centre havia renovat bona part dels seus 
estudis, aconseguint la incorporació de nous títols estratègics, pioners, 
innovadors i interdisciplinaris: els Grau en Estudis Socioculturals de 
Gènere, el Grau en Ciència, Tecnologia i Humanitats, i el Grau en Història, 
Política i Economia, i havia incorporat tres màsters nous, el MU en 
Geoinformació (reconversió d’un màster propi), el MU en Patrimoni i 
Humanitats Digitals (màster emergent) i el MU en Arqueologia 
Prehistòrica (reverificació del màster en Prehistòria, Ciències de 
l’Antiguitat i de l’Edat Mitjana).  

A principis de maig de 2021, la Facultat havia aconseguit també els seus 
objectius en relació a la qualitat: es van acreditar els estudis del Centre i el 
més important, la Facultat es va dotar d’un Sistema de Garantia Interna de 
Qualitat que ha estat certificat i acreditat per AQU (informe del Comitè 
Extern d’Avaluació: 19 d’abril de 2021, Informe d’acreditació del Centre per 
part d’AQU: 5 de juliol de 2021) i pel Ministeri d’Universitats (resolució de 
21 de juliol de 2021). I durant tots els anys 2015-2020 m’atreviria a dir que 
es van millorar molt substancialment la regulació de molts processos i 
aspectes de la gestió del Centre. En recordo només alguns: l’organització 
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dels horaris en franges, el recull de queixes i suggeriments a través 
d’OPINA, l’organització d’un arxiu digital per a la documentació del 
Deganat, la creació de les comissions d’Igualtat i de Qualitat, la creació 
d’un protocol per a les Pràctiques Externes i un pel TFG, la reglamentació 
de les Comissions de Docència... i podria seguir. I en tots aquests processos 
caldria agrair no només al degà Carbonell i als anteriors companys de 
deganat sinó també a totes les coordinacions, al personal d’administració i 
serveis, al professorat i a l’alumnat que van col·laborar molt activament en 
tots ells.  

El llegat més important però, és com tots els llegats importants, 
immaterial, i es refereix al tracte proper i a l’atenció ràpida i personalitzada 
que crec que és marca de la casa a la Facultat de Filosofia i Lletres i que, 
tant el meu equip com jo mateixa ens hem compromès a mantenir.  

Tingueu sempre present, ara que comença la part més feixuga de l’informe, 
la presentació d’objectius i el retiment de comptes de l’any 2021, que com 
els manaments, tots els objectius que ens hem proposat es resumeixen en 
realitat en un de sol: la voluntat de servei és la finalitat principal de l’actual 
equip de deganat. Era i serà el lema del nostre mandat: gestionar una 
Facultat que estigui al servei de les persones.  

Ara passaré a detallar els objectius del Centre per al mandat 2021-2024, i 
que emanen del programa electoral que vam presentar.  

[DIAP 3] Retré comptes a l’hora de les dades més rellevants que ens han de 
permetre valorar en quin punt es troba ara la Facultat de Filosofia i Lletres 
seguint les quatre línies estratègiques del Centre: 

1. Adequació i qualitat de l’oferta d’estudis 

2. Foment de la cohesió i dinamització cultural 

3. Millora de la governança i de la participació 

4. Difusió, projecció i internacionalització 

En la documentació adjunta a la convocatòria heu pogut consultar el 
document detallat amb les línies estratègiques, objectius i fites, que el 
vicedegà de Qualitat, Juan Antonio i jo mateixa hem elaborat a partir del 
nostre programa electoral.  
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LÍNIA ESTRATÈGICA 1. Adequació i qualitat de l’oferta d’estudis 

 
Actualment la Facultat disposa d’un catàleg de títols renovat amb 21 
titulacions de grau, 11 mínors, 15 titulacions de màster coordinades per la 
UAB, i amb la participació en 10 titulacions de màster coordinades per 
altres universitats.  
 
[DIAP. 4] Les dades de matrícula total de grau del  curs 2021/22 en data 10 
d’octubre de 2021 mostren que la Facultat segueix una tendència de 
creixement en el nombre d’alumnes: amb un total de 4260 alumnes, amb 
395 alumnes més respecte El curs 2020/21. [DIAP. 5] L’increment en la 
matrícula de nou accés, és només de 23 alumnes a primer curs, però cal 
valorar les dades tenint en compte que des de les Facultats es va sol·licitar 
a l’equip de govern de la UAB no augmentar enguany el nombre de places 
ofertes a primer curs, excepte per al grau en Ciència, Tecnologia i 
Humanitats, per al qual es va demanar no es tingués en compte la limitació 
inicial de 15 places per a la UAB. La majoria de graus cobreixen la totalitat 
de les places ofertes, excepte: 
 

• Arqueologia, en procés de reverificació per al 23/24 

• Filologia Francesa, grau reverificat que s’implantarà el 22/23 

• Graus en Anglès-Clàssiques i Català i Espanyol, graus reverificats que 
s’implantaran el 22/23 

• Ciències de l’Antiguitat i Humanitats, per als quals caldrà intensificar 
de cara al futur les accions de difusió i, en el cas d’Humanitats, 
plantejar si s’escau, modificacions que el puguin fer més atractiu.  

 
[DIAP. 6] Pel que fa a les dades de màster, ens hem de felicitar per la 
recuperació de les xifres de matrícula, atès que passem dels 281 estudiants 
matriculats el curs 20/21 als 412 del curs 2021/22, xifres que cal interpretar 
en relació a canvis importants que s’han produït el curs 2021/22: 
 

• La baixada de taxes en el preu de la matrícula de màsters per als 
estudiants comunitaris. 

• La intensificació de la difusió gràcies a les Fires virtuals de màsters 
(realitzades en substitució del Saló Futura) 

• La modalitat virtual amb la qual de manera extraordinària per les 
mesures covid-19 s’estan impartint alguns màsters el curs 2021/22, 
mesura excepcional que l’equip de govern de la UAB ja ha informat 
que no es mantindrà per al curs 2022/23.  
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Caldrà no obstant seguir fent el seguiment dels màsters que no assoleixen 
els 20 estudiants, bé sigui perquè s’imparteixen per primer cop 
(Arqueologia Prehistòrica) bé sigui perquè arrosseguen una trajectòria de 
matriculació amb pocs estudiants que recomanaria dur a terme mesures 
de difusió, bianualització de la programació o modificació dels estudis.   
 
[DIAP. 7]  Dos indicadors del bon funcionament dels nostres estudis són 
també els relacionats amb les pràctiques externes, any rere any més 
esteses i consolidades a la Facultat com una forma d’adquisició de 
competències professionalitzadores. Destaca el fet que el curs 2021/22 
s’han matriculat a les pràctiques externes 390 estudiants, 50 estudiants 
més que el curs 2020/21, i que de les 20 titulacions amb estudiants en 
pràctiques hi ha 12 graus que hi tenen matriculats/des més de 20 alumnes 
a l’assignatura de pràctiques externes.  
 
[DIAP. 8] Pel que fa a la mobilitat, el curs 2021/2022 s’ha produït un 
augment molt significatiu dels estudiants OUT, que arriben als 158, xifra 
molt superior a la última abans de la pandèmia de covid-19, 92 alumnes del 
curs 2019/2020.   
 
Tant el circuit de pràctiques externes com el de mobilitat s’han vist 
beneficiats per l’augment de la difusió de l’oferta i pel seguiment més 
estret dels processos per part de la Gestió Acadèmica (José Bonilla, Axel 
Mora, Teresa Mesas, Guadalupe Peral) com per part de la nova 
Coordinadora de Pràctiques i Mobilitat de la Facultat, la Dra. Susagna 
Tubau.    
 
[DIAP. 9] En relació a la plantilla de professorat, les dades ens mostren 
unes xifres de professorat associat del 47.07%, una xifra que s’acosta a la 
mitjana de la UAB, del 52%, i que, en tot cas, fa necessàries mesures com 
l’aprovada pel Consell de Govern d’1 de desembre de 2021, d’un canvi en el 
Model de Dedicació Acadèmica que mitjançant un petit augment de la 
dedicació base del professorat de plantilla A ha de permetre la reinversió 
de recursos en places de professorat lector, de manera que es calcula que 
el 2022 serà possible treure a concurs a tot el Campus de la UAB 83 noves 
places de lector. Es preveu que aquest augment significatiu del nombre de 
concursos continuï almenys durant tres anys consecutius de manera que 
comenci a revertir-se l’envelliment de la plantilla A, que ara situa al 
professorat estable en una mitjana d’edat de 58 anys.  



6 
 

 
[DIAP 10] Passant ja als temes que afecten la Qualitat, dins de l’anomenant 
marc VSMA (verificació, seguiment, modificació i acreditació) cal esmentar 
que la Facultat segueix molt activa pel que fa a la revisió de les seves 
titulacions gràcies a la implicació del vicedeganat de qualitat, Juan Antonio 
Módenes i de Postgrau, Montserrat Capdevila.  
 
[DIAP 11] El curs 2021/22 s’han iniciat els nous graus en Història, Política i 
Economia Contemporànies (en anglès) i el grau en Ciència, Tecnologia i 
Humanitats de l’Alianza Cuatro Universidades, amb participació de la 
UAM, de la Universitat Carlos III i de la UAB, i al juliol de 2021 es va graduar 
la primera promoció del Grau en Estudis Socioculturals de Gènere, de tres 
anys. Enguany també ha començat la primera promoció del màster en 
Arqueologia Prehistòrica.  
 
Aquest curs s’han posant en marxa els canvis fruit de la reverificació del 
graus en Estudis Anglesos i en Llengua i Literatura Espanyoles.  
 
Estem a l’espera de rebre l’informe final d’AQU que certificarà la 
reverificació dels graus modificats que s’implantaran el 2022/23. Es tracta 
dels graus renovats en:  
 

• Filologia i Cultura Franceses 

• Estudis d'Anglès i Espanyol 

• Estudis d'Anglès i Català 

• Estudis de Català i Espanyol 

• Estudis d’Anglès i Clàssiques 

• Estudis d’Anglès i Francès 
 

Estem treballant en la reverificació de les titulacions següents: 
 

• Grau en Arqueologia 

• Màster en Estudis Teatrals 

• Màster en Desafiaments de la filosofia contemporània: una 
perspectiva des de l’ètica de la cura 

• Màster en Història Contemporània (interuniversitari) 
 
L’Equip de Govern de la UAB no ha acceptat la participació de la UAB en un 
Màster en Món Antic proposat pel Departament de Ciències de l’Antiguitat 
i coordinat per la UB. El motiu d’aquesta negativa és la manca de recursos 
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de professorat per dur a terme la proposta que podrà presentar-se per ser 
valorada de nou més endavant si s’asseguren els recursos necessaris des 
dels Departaments que hi participin. 
 
El procés de reverificació s’ha vist greument afectat pel “Real Decreto 
822/2021, de 28 de septiembre, por el que se establece la organización de 
las enseñanzas universitarias y del procedimiento de aseguramiento de su 
calidad”. S’han allargat els períodes d’entrega de les memòries, atès que 
han d’elaborar-se mitjançant un model que incorpora canvis i que tot just 
l’OQD ens acaba de fer arribar aquest dilluns.  
 
L’afectació més greu del Reial Decret és l’obligació de passar a 240 crèdits 
els dos graus de 180 crèdits en què participa la Facultat de Filosofia i 
Lletres: 
 

• El Grau en Estudis Socioculturals de Gènere 

• El Grau en Ciutats Intel·ligents coordinat per la ETSE 
 
Es tracta de modificacions substancials que es treballaran entre gener i 
juny de 2022 i s’aplicaran el curs 2023/2024 i per a les quals l’equip de 
govern de la UAB ha assegurat els recursos de professorat necessaris.  
 
En relació al seguiment de les titulacions, es tracta d’un procediment que 
va quedar aturat pel ciberatac i que es podrà reprendre al gener: ja és 
possible consultar els indicadors dels apartats “el grau en xifres” i “el 
màster en xifres” de les titulacions i confiem comptar al gener del model 
d’informe per dur a terme aquesta tasca.  
 
[DIAP 12] Pel que fa a les modificacions de titulacions, enguany s’han 
concentrat bàsicament en la introducció de les competències generals de 
la UAB, en el cas dels graus, en la introducció de la competència de gènere 
en els màsters on encara no es trobava i en un canvi en un mínor. De cara a 
l’any 2022 caldrà revisar l’oferta de mínors per veure quins canvis en les 
assignatures cal introduir degut a les reverificacions dels títols mare en què 
es troben les assignatures. 
 
[DIAP. 13] En relació a les acreditacions de titulacions disposem d’un 
període sense la necessitat de dur a terme aquest procediment, atès que 
en data 21 de juliol de 2021 la Facultat de Filosofia i Lletres va obtenir 
l’Acreditació del Sistema de Garantia Interna de Qualitat. Es tracta d’una 
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eina que ens ha de permetre fer un seguiment més acurat dels processos 
de gestió del Centre i, especialment, de les millores que proposem i 
implantem per incrementar no només la qualitat dels nostres estudis, si no 
també del nostres procediments de servei i organització.  
 
[DIAP. 14] Les dades que es monitoritzen gràcies al Sistema de Garantia 
Interna de Qualitat, els processos del qual estem revisant amb el nou equip 
de deganat, permeten observar informacions com les que trobeu en el 
quadre d’ocupació de l’aulari, que constaten el fet que, malgrat els esforços 
realitzats pel deganat i les coordinacions de grau en l’organització dels 
horaris, cal seguir treballant per fer un ús més eficient de les aules en les 
franges de primera hora del matí, 8:30h a 10:30h i de divendres. Més quan 
enguany l’augment total d’alumnat matriculat a la Facultat ha provocat 
que haguem de fer classe a espais no destinats habitualment a la docència 
ordinària, com la Sala de Graus i la Sala d’Actes.  
 
[DIAP. 15] En relació a les infraestructures, el manteniment de les quals té 
un impacte positiu sobre la docència, es treballa per invertir els romanents 
de 2021, el pressupost del PIU de 2021 i part del pressupost de 2022 en les 
accions que teniu detallades en aquesta dispositiva. A la Junta Permanent 
de 30 de novembre de 2021 es va exposar tant la necessitat de renovació 
d’alguns ordinadors docents com el projecte de remodelació de l’antiga 
Sala de Reprografia en una Sala Polivalent que doni resposta als reptes i a 
la innovació docents que des de diversos graus i màsters ens plantegen. Es 
tracta de dotar un espai de la Facultat (ara inutilitzable per l'estat en què es 
troba l'antiga sala de reprografia) on sigui possible una programació 
d’activitats expositives i/o d’instal·lacions i explorar els recursos de què el 
propi Centre disposa, a fi d’obtenir resultats el màxim de 
professionalitzadors. Aquesta sala s'adequaria també a altres usos: classes 
de format petit, visió d'audiovisuals, tallers de treball i activitats de debat. 
 
 [DIAP. 16] Finalment, pel que fa als objectius per a l’any 2022 en relació a 
la línia estratègica entorna a “l’Adequació i qualitat de l’oferta d’estudis” es 
plantegen bàsicament els recollits a la diapositiva i que se centren: 
 

1) Pel que fa a les titulacions, continuar amb els processos de 
reverificació que siguin necessaris i elaborar una diagnosi de punts 
forts i febles de l’oferta de màster, i una anàlisi de possibles millores. 
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2) Continuar treballant en el correcte funcionament del SGIQ posant 
especial èmfasi en el seguiment més acurat del Pla de Millores.  
 
3) Monitoritzar les dades dels graus i en especial les taxes 
d’abandonament i graduació per tal d’implementar, si s’escau, 
mesures correctives.  
 
4) Augmentar el nombre d’iniciatives en innovació docent del 
professorat per tal de connectar millor els nostres estudis amb les 
necessitats de la societat.  

 
5) Seguir millorant les infraestructures docents, realitzant a més de 
les inversions ja comentades el seguiment del Model de Biblioteques 
implantat per primer cop el 2021.  

 
[DIAP 17] Dins dels objectius en relació a l’eix d’ l’Adequació i qualitat de 
l’oferta d’estudis permeteu-ne que en comenti un en especial, en relació al 
fet que la Facultat de Filosofia i Lletres és una de les dues Facultats, 
juntament amb Biociències, que ha estat triada per l’Equip de Govern de la 
UAB per al Pla Pilot en Innovació Docent que ha d’acabar implantant-se a 
tota la universitat. Es tracta d’iniciar un camí de transformació de la 
docència (i no només de la docència, sinó també de la recerca i de la 
transferència) de manera que la Facultat sigui més sensible a les 
necessitats de la societat, formulades en forma de reptes, de problemes 
socials que cal resoldre, i en pugui aportar solucions des de noves formes 
col·laboratives de treball. Teniu un esquema de les passes que requereix 
aquesta nova forma de treball que des del vicerectorat de Relacions 
Internacionals es connecta també amb la xarxa ECIU, com un marc europeu 
que permet experimentar en noves formes de docència: els reptes i les 
microcredencials. N’anirem parlant de tot plegat en diverses reunions i a la 
Jornada d’Innovació Docent que tenim previst celebrar a la Facultat a l’abril 
de 2022.  
 
[DIAP 18] La degana, conjuntament amb el degà de Biociències, ha 
participat el 15 de desembre de 2021 en una primera reunió del projecte 
ÍTACA impulsat per la UAB i per la Generalitat de Catalunya, que té com a 
objectiu entre gener de 2022 i juny de 2023 començar a implementar les 
primeres accions docents transformadores.  
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En la sessió del 15 de desembre de 2021 es va definir un primer esborrany 
de la visió d’aquest projecte ambiciós. Es tracta de treballar per: 
 

Una Facultat robustament connectada amb l’entorn que pugui 
identificar i adreçar reptes i crear condicions d’aprenentatge de qualitat 
per a tothom al llarg de la seva vida, a través de múltiples experiències 
(formals i no formals) i de generació de coneixement obert i col·laboratiu 
com a part d’un ecosistema intern i extern d’impacte en la millora i 
desenvolupament de la societat i els agents que la conformen.  

 
 
Al gener es començarà a treballar amb un grup de professorat que ja hem 
seleccionat pels seus interessos en el treball en reptes i en les noves formes 
de docència de la xarxa ECIU.  
 
[DIAP. 19, 20 i 21] LÍNIA ESTRATÈGICA 2 Foment de la cohesió i 
dinamització cultural 
 
Si alguna cosa ha evidenciat la pandèmia de covid-19 és que els espais de 
la Facultat no són només un lloc on impartir classes i rebre-les. Són espais 
de convivència, d’oci, de gaudi de la cultura, de debat i de reflexió. I així els 
ha reivindicat el deganat anterior, amb activitats com les que teniu a les 
imatges: la inauguració del Passartdís per a les exposicions, l’acte del dia 
de la dona, la lectura per Sant Jordi o la celebració de la concessió del 
Doctorat Honoris Causa a Josep Pons.  
 
L’actual equip de deganat ha agafat les regnes dels actes de la Facultat i de 
la dinamització cultural, i hem tingut el plaer de celebrar l’acte de 
reconeixement per al professorat i el PAS jubilat, quatre graduacions (dues 
del curs 19/20 i dues del curs 21/22), la inauguració de curs, la inauguració 
del grau en HPE, les quatre sessions i conferències d’acollida dels 
estudiants de Grau, la sessió d’acollida dels estudiants de la Universitat a 
l’Abast, tres exposicions impulsades per la Facultat i dues activitats 
adreçades a l’estudiantat en les franges lliures de docència: un taller amb 
la psicòloga Mireia Cabero per encarar l’inici de la carrera professional 
després d’acabar un grau i un debat a l’entorn d’un documental, La Gemma 
té un pla, que apel·la a la solidaritat ciutadana en situacions d’emergència 
com les que pateixen les persones refugiades. Ens hem encarregat també 
de la organització del Vè Concert de Nadal que tindrà lloc avui a les 18:30h 
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a l’Auditori amb l’actuació del Cor de Cambra de la UAB i del guitarrista i 
cantautor Toti Soler.  
 
Continuarem aquesta tasca de dinamització amb la voluntat de comptar 
amb tots els col·lectius del Centre per a la seva organització, professorat, 
PAS i PDI, i especialment amb la persistència perquè tots nosaltres siguem 
menys gasius amb el nostre temps i ens engresquem a compartir-lo amb 
els altres fora de les activitats reglades. La institució, la UAB, corre el perill 
de caure en el desànim, rere la pandèmia, rere el ciberatac... correm el perill 
de caure encara més en l’individualisme que no ens oblidem promou la 
cursa de mèrits personals que promou el sistema universitari. Ens traurà 
del desànim el nostre caliu personal, la nostra capacitat per col·laborar i per 
acostar-nos als altres, i això es propicia molts cops en converses que tenen 
lloc fora dels despatxos i de les aules.  
 
 [DIAP. 22] Bona part de les accions de dinamització estan en relació amb 
el Pla d’Acció Tutorial que tracta d’orientar l’alumnat des dels moments 
previs a la seva matriculació a la Facultat fins que s’insereix a la vida laboral. 
Si mireu el quadre veureu que en general les xifres són bones i en podem 
estar força satisfets.  
 
Cal destacar entre les activitats que enguany es va celebrar a finals de maig 
la primera fira de Mínors virtual de la UAB, impulsada per aquesta Facultat 
amb el suport del Vicerectorat de Comunicació. Atesa la bona acollida de 
la fira, tenim la voluntat de repertir-la enguany  
 
[DIAP 23] Entre les actuacions del Pla d’Acció Tutorial, tal i com ja vam 
comentar a la Junta Permanent de 30 de novembre, ens preocupa 
especialment el seguiment de l’alumnat amb Necessitats Especials. Si a la 
Junta Permanent de 30 de novembre teníem 78 casos ara ja en tenim 90 en 
un degoteig constant. Aquest volum de casos necessita un circuit d’atenció 
més ampli, més enllà del vicedegà d’Alumnat i de les coordinacions. A 
banda de reclamar a l’Equip de Govern de la UAB un major suport pel que 
fa a les indicacions pedagògiques per aquest tipus d’alumnat des de la 
Facultat impulsarem mesures per tal d’afavorir que les Comissions de 
Docència de les titulacions prenguin un paper més actiu en el seguiment de 
la docència de l’alumnat amb necessitats específiques.  
 
[DIAP 24] En la diapositiva següent trobareu els principals objectius pel 
que fa al Foment de la cohesió i dinamització cultural. No els llegiré tots, 



12 
 

per no repetir-me. Només voldria fer esment especial als que tenen a veure 
amb el Pla d’Igualtat que convé reprendre des de gener de 2022 quan està 
previst que es reuneixi la Comissió d’Igualtat que he preferit no convocar a 
finals de l’any 2021 per la coincidència amb un volum elevat de reunions 
derivades del ciberatac i de la gestió de la vaga d’estudiants. El 2022 les 
accions del Pla d’Igualtat seran prioritàries per l’equip de deganat atès que 
som conscients que amb anterioritat no ens hi hem pogut dedicar 
suficientment.  
 
LÍNIA ESTRATÈGICA 3. [DIAP 25] Permeteu-me que pel que fa a la tercera 
línia estratègica de la Facultat, la Millora de la governança i de la 
participació, comenci pels objectius de cara al 2022. Es tracta com veureu 
en la diapositiva d’actuacions que ja han tingut un inici al 2021: s’han 
intensificat les reunions amb direccions, la relació amb l’Administració, la 
Gestió Acadèmica i el SID i s’ha continuat amb la tasca de participació 
intensa en el Consell de Govern i en les Comissions delegades del Consell 
de Govern per tal d’incidir en les polítiques de la UAB. [DIAP 26] Com 
podeu veure a la diapositiva la degana de la Facultat té una presència 
important en les principals Comissions de la UAB i s’ha implicat de forma 
molt activa en qüestions rellevants com la reforma del MDA, la revisió dels 
coeficients d’especificitat del model d’Economia o el model de càtedres. 
Forma part també de la Comissió que conjuntament amb 4 vicerectors, 3 
degans més i 8 representants dels alumnes ha de debatre sobre l’avaluació 
única.  
 
El professorat de la Facultat té una presència destacada en el claustre, atès 
que a més dels membres nats, [DIAP 27] compta amb 12 professors/es 
electes, [DIAP 28] i amb 10 professors/es que han estat escollits per formar 
part de les Comissions del Consell de Govern. Convé que tots els 
representants del Centre compartim la informació que afecta a la Facultat 
i defensem posicions conjuntes. En aquest sentit vull agrair molt 
especialment a les Direccions la confiança i el clima de col·laboració amb 
l’equip de deganat.  
 
Pel que fa a la governança al Centre, vull agrair també la col·laboració fluïda 
amb els i les representants de l’Assemblea de Lletres, amb els quals 
malgrat les diferències lògiques sobre alguns aspectes, tant el vicedegà 
d’alumnat i ocupabilitat com jo mateixa mantenim un tracte constant i 
profitós. Voldria convidar-los però a participar de forma activa en el procés 
de mediació i converses que hem demanat al rector que s’iniciï a la UAB 
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sobre com han de gestionar-se les vagues. Estem tots d’acord en què la 
mobilització estudiantil és necessària i fa avançar la universitat en molts 
aspectes, però discrepem en ocasions en algunes de les formes en què 
s’expressa.  
 
[DIAP 29]  Pel que fa als estudiants, voldria agrair també molt 
especialment el paper molt actiu que han tingut i tenen els delegats i 
delegades implicant-se especialment en el bon funcionament de la 
docència rere el ciberatac. Actualment tenim 93 delegats i delegades i des 
del Deganat hem fet una primera reunió per conèixer de manera més 
propera les seves inquietuds. De la mateixa manera que fem amb els 
estudiants assemblearis, establirem reunions periòdiques amb delegats i 
delegades per augmentar el coneixement que tenim de les necessitats i 
preocupacions de l’alumnat del nostre Centre.  
 
[DIAP 30] Acabo aquest apartat fent esment especial a un dels àmbits de 
col·laboració Administració-Deganat-Departaments que més ens ocuparà 
el 2022: el desplegament de les UISAD. A la Comissió d’Economia de 
novembre de 2021 es van aprovar els dos models bàsics de UISAD per a 
tots els Departaments de la UAB. Es preveu la seva implantació el 2022 per 
a la qual serà necessària la col·laboració amb l’Administració (dotació de 
places) i amb l’Administració i el Deganat pel que fa a la gestió dels espais.  
 
LÍNIA ESTRATÈGICA 4. [DIAP 31] Enceto la darrera part de l’informe amb 
la quarta línia estratègica, “Difusió, projecció i internacionalització” 
mostrant els objectius per al 2022, entre els que es troben l’intensificació 
de la difusió a través de la web i les xarxes socials, la creació d’una xarxa 
d’Alumni de la Facultat de Filosofia i Lletres i la internacionalització de la 
Facultat. 
 
[DIAP 32] Aquesta internacionalització passa per accions com les que 
estem duent a terme i podeu veure a les fotografies: reunions amb cònsuls, 
reunions amb visites d’universitats estrangeres i col·laboració amb els 
projectes del vicerectorat de Relacions Internacionals que últimament ha 
encarregat a la Facultat l’organització d’un curs propedèutic per a 
estudiants americans de les prestigioses universitats de la Ivy League 
(Harvard, Brown, entre d’altres). Aquest curs començarà el 17 de gener de 
2022.  
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[DIAP 33] Entre les tasques de difusió de la informació que hem hagut 
d’intensificar a causa de la pandèmia per mitjans diversos a la pàgina web, 
es troben els taulers digitals d’alumnat i de professorat. Hem fet ús també 
de les xarxes socials, que hem ampliat amb la creació d’un canal de 
Telegram. Volem agrair la tasca de la becària de Comunicació, Clara 
Gonzàlez i dels vicedegans Oscar Jané i Jordi Grau que han estat pendents 
de com fer-vos arribar el millor i més aviat possible la informació. També 
agraïm a les direccions, coordinacions i delegats/des la seva tasca de 
difusió i explicació de les informacions al professorat i a l’alumnat.  
 
[DIAP 34] Finalment, voldria tancar aquesta línia estratègica 
d’internacionalització, així com aquest repàs als principals objectius de la 
Facultat durant el proper any, amb una notícia excel·lent. La Junta 
Permanent de 30 de novembre de 2021, la Junta Permanent va acordar 
aprovar la candidatura de la professora Monica Heller (de la Universitat de 
Toronto) com a doctora Honoris Causa de la Facultat de Filosofia i Lletres 
d de la UAB, a petició del Departament de Filologia Anglesa i Germanística.  
La Junta Permanent va valorar tant els mèrits investigadors de la 
candidata, com la seva vinculació amb la UAB i el caràcter interdisciplinari 
de la seva recerca en els àmbits de la sociolingüística i de l’antropologia, 
amb especial dedicació a l’estudi del paper que té el llenguatge en les 
desigualtats socioculturals. 
 
S’ha elevat la candidatura de la Dra. Heller al Consell de Govern per 
sotmetre-la a aprovació, si escau. 
 
Hem rebut el suport de la Facultat de Traducció i Interpretació, a través 
d’un acord de la seva Junta Permanent, i del Departament de Didàctica de 
la Llengua i la Literatura, i de les Ciències Socials, a través d’un acord del 
seu Consell de Departament.  
 
 [DIAP 35] Finalment faré un brevíssim esment a la recuperació dels serveis 
informàtics després del ciberatac. He resumit en dues diapositives les 
dades més rellevants que inclourem en una notícia a la pàgina web per tal 
de facilitar-ne la seva consulta. Recordo algunes informacions importants: 
hem recuperat la pàgina web de la UAB i de la Facultat, hem recuperat 
parcialment el Campus Virtual i el Dipòsit Digital de Documents. La 
recuperació de SIGMA ha accelerat les tasques de la Gestió Acadèmica que 
ja ha pogut cursar les modificacions i anul·lacions en els graus i que es troba 
introduint les matrícules de màster pendents d’informatització a causa del 
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ciberatac. Es preveu que el professorat pugui accedir a SIGMA a partir del 
12 de gener i que es puguin generar actes fins el 27 de gener. Es preveu 
també que s’iniciï la preinscripció als màsters en data 1 de febrer.  
 
[DIAP 36] A partir de gener, i tal i com es va explicar ahir en el Claustre, es 
preveu que la recuperació de serveis sigui molt més ràpida. Pel que fa a la 
reinstal·lació dels ordinadors i la seva substitució, podeu fer preguntes en 
el torn obert i el cap del SID, Pedro Galán, i l’Administrador us en donaran 
les respostes tècniques.  
 

 
[DIAP 237] Companyes, companys,  
 
En el primer missatge que us vaig enviar com a degana us feia arribar el 
meu compromís per acompanyar-vos en el trajecte des de maig de 2021 a 
abril de 2024 juntament amb tot l’equip de deganat. Ens hem dotat avui 
d’una brúixola que són les línies estratègiques i els objectius que us he 
comentat. Maldarem per no perdre el nord malgrat que el camí tingui 
trams costeruts o que hi trobem alguna pedra o esvoranc. La música fa més 
lleuger el camí i el treball (Segad paso, ‘a poc a poc’, no os cortéis / que la 
hoz es nueva, “Segueu a poc a poc, no us feu mal que la falç és nova”) 
recomanava Lope als segadors en una cançó que parla del treball i del pas 
del temps. Prenguem tots cura de nosaltres mateixos i dels altres quan al 
gener reprenem el camí i el treball sense dessassosecs i amb fermesa, no 
prenguem mal, en un entorn que sempre és nou i canviant. I avui, quan 
acabem aquesta Junta, us convido a gaudir de la música i a participar en el 
Vè Concert de Nadal, enguany amb el Cor de Cambra de la UAB i un 
espectacle de Toti Soler, que podeu escoltar o bé presencialment o bé pel 
canal de YouTube de la UAB.  
 


